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Entrevista a 
Pura Atienza

Som molt 
de Manuel.

Paga la pena treballar 
pel teu poble?
I tant que si, és un honor, un 
orgull ser l’alcaldessa del meu 
poble. Soc una privilegiada per 
haver sigut la primera dona en 
tindre aquest càrrec i espere no 
ser l’única. Les dones tenim molt 
a dir en el nostre entorn, en les 
coses xicotetes, en la manera de 
fer les coses. Gràcies a què he 
sigut, primer regidora i després 
alcaldessa, he pogut millorar 
coses en la vida quotidiana dels 
veïns i veïnes de Manuel, com les 
activitats per a la gent gran, que 
possibiliten un exercici actiu de 
la memòria i de l’activitat física. 

Als xiquets i xiquetes i als seus 
familiars els hem possibilitat 
d’anar a l’escoleta, renovant-
la i fent possible l’accés al 
bo infantil, per tal de facilitar 

l’educació i la conciliació laboral 
i familiar al major nombre 
de persones. I a l’any vinent 
l’escoleta, ja dins de la xarxa 
d’escoletes de la Generalitat, 
serà totalment gratuïta.

 Una de les altres coses que 
em sent ben pagà és dels 
serveis socials, els quals, 
de la mà de la conselleria de 
serveis socials i igualtat i la 
Diputació, han duplicat el 
personal, donant suport a 
un munt de persones majors 
en el tema de dependència, i 
acompanyant a altres en els 
moments complicats de la vida 
amb ajudes d’emergència per 
a menjar, pagar la llum, alguna 
quota d’arrendament o fins i tot 
d’hipoteca.

També em sent orgullosa de 
que durant la pandèmia, de la 
mà de l’equip de govern hem 
sigut capaços de continuar fent 
festes de manera segura, d’obrir 
la piscina, de poder traure’ns 
per una estona els mals de cap i 
gaudir d’espectacles diferents, 
amb altres mirades.

Tot el que hem fet ha sigut 
pensant en el millor per al poble, 
pel bé comú.
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Amb quins obstacles 
t’has topat al llarg de la 
legislatura?
El principal obstacle ha sigut 
la incomprensió d’algunes 
persones,a causa del 
desconeixement que tenen dels 
procediments administratius. 
La llei de contractes del 
sector públic, d’estabilitat 
pressupostària i les tasques 
de control assignades als 
funcionaris i secretaris-
interventors, han anat endurint-
se a conseqüència dels casos de 
corrupció, dels grans partits, i les 
exigències d’Europa. Ara mateix 
resoldre qualsevol problema és 
molt més complicat que ho era 
abans. Per exemple, hem tingut 
baixes prolongades de personal i 
no podem anar directament a fer 
contractacions, l’administració 
té els seus procediments, cal 
fer processos selectius llargs i 
costosos. Per aquest motiu s’ha 
optat per fer convenis en bosses 
d’altres administracions.

Un altre obstacle que he trobat 
ha sigut no poder disposar 
dels diners que any rere any 
hem anat estalviant per tindre 

que afrontar el pagament de 
la sentència de la serreta i 
l’adequació de l’auditori, que ens 
ha restat quasi 2 milions d’euros 
amb els quals s’haguera pogut 
fer moltes coses al poble.

Un altre dels rumors que 
m’agradaria aclarir és el 
perquè l’auditori no s’obri. 
Ningú s’haguera imaginat mai 
que aquest local, de pública 
concurrència, no complira les 
mínimes mesures de seguretat 
obligades per la llei, posant en 
risc a tots i a totes les usuàries. 
En definitiva, no disposava 
de llicència d’obertura. I ara a 
dos telediaris de tindre-ho tot 
tècnicament en regla, sabrem 
esperar a que estiguen tots 
els papers necessaris per a 
que quan realitzem un acte, 
l’auditori estiga dotat tècnica i 
documentalment del que fa falta 
per realitzar les activitats que allí 
es duen a terme.

També em sap mal un tòpic 
de Manuel,“a la Serra no es fa 
res, els parcs, actes, tot a la 
plaça”…ja vos dic que no és així. 
Nosaltres rehabilitàrem el jardí 
de Bonavista, hem fet actes i els 

Pressupostos municipals: 
el capital de tota la ciutadania
L’objectiu de tota la despesa de l’Ajuntament és mi-
llorar la qualitat de la vida de la gent de Manuel. 

Una gran part de les nostres activitats quotidia-
nes i del nostre benestar, depenen de la qualitat de 
les instal·lacions i infraestructures públiques i de la 
seua bona conservació: 

Instal·lacions escolars

Ambulatori, jubilats

Instal·lacions esportives i d’oci

Parcs i jardins, via verda

Instal·lacions culturals i musicals

Cementeri

Vies públiques, enllumenat

hem omplit de contingut com 
ara la foguera de Sant Antoni.  I 
si ara estem fent un parc a la 
via verda és perquè disposem 
allí dels terrenys i a més a més 
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és una zona on els nostres 
joves han optat per establir-
se majoritàriament i, per tant, 
haurem de dotar-la d’espais  on 
puguen jugar els nostres xiquets 
i xiquetes.

I continuant amb els tòpics, dir 
que per nosaltres ha sigut una 
aposta molt decidida i meditada, 
la implantació del sistema porta 
a porta en la part alta del poble. 
Per dos motius, un tècnic i  
l’altre social. El motiu tècnic és 
que els camions tenien molta 
dificultat per aplegar a les parts 
altes del poble i també era 
impossible, posar als carrers alts 
el contenidor nou d’orgànica, 
que ens obliga la llei. El vessant 
social és que en aquesta part del 
poble hi ha molta gent gran, 

a la qual li resultava molts costos 
el fet de anar al contenidor i 
dipositar el fem, i d’aquesta 
manera facilitem aquesta tasca. 
En la part baixa, almenys, els 
carrers no són costeruts.

El tema del fem, sempre és 
polèmic per diverses raons i ací 
som tots un poc responsables 
amb el nostre comportament. 
Però hem de dir que podem estar 
satisfets, amb els percentatges 
de reciclatge, que ens fan ser el 
poble amb la taxa de tractament 
més baixa del pobles de la 
Ribera. Deguem anar millorant 
el servei i els nostres hàbits 
de reciclatge, per tal d’aplegar 
a reduir les nostres deixalles, 

reciclar més i ensenyar-nos a 
reutilitzar.

Hi ha gent que es pensa que pel 
fet de ser treballadors públics 
s’ha d’aguantar tota classe 
d’insults o d’insinuacions mal 
intencionades. S’ha parlat 
amb menyspreu del salari 
d’alcaldessa, cosa que també 
m’ha sabut mal. Cobre un salari 
digne, amb total dedicació i per 
baix de les recomanacions legals 
i dels salaris que els alcaldes 
i alcaldesses dels pobles del 
voltant cobren. Convide a que ho 
comproven.

Un altre tema del qual s’ha 
parlat, és el de la concessió del 
bar del poliesportiu. Vam traure 
la licitació perquè l’anterior 
concessió havia acabat, i es 
va quedar deserta, malgrat 
que se li va comentar a molta 
gent si li agradaria gestionar-
lo. Per segona vegada es va 
traure, després de haver una 
persona interessada, i abans del 
termini una altra persona es va 
interessar, optaren els dos a la 
licitació i va guanyar qui va fer 
la millor oferta d’acord amb els 
plecs.

Què el motiva per continuar 
treballant pel teu poble?

La pandèmia, que ens ha tingut 
quasi paralitzats 2 anys i els 
problemes que vos he contat, 
han fet que aquesta legislatura 
haja resultat molt complicada i 
no haguem pogut dur endavant 
els nostres projectes. Crec amb 
tota la modèstia possible, que 
mereixem repetir. Els problemes 
estan en vies de solucionar-
se, la concessió de les Salines 
recuperada, la sentència de 
la Serreta pagada, el frontó 
reposat, l’auditori arreglat. 
Tinguem un projecte de poble, 
ens preocupa que la gent visca 
bé en totes les fases de la seua 
vida, que Manuel siga un bon 
poble per viure, amb serveis 

públics de qualitat, adaptant-
nos als nous temps en energies 
renovables, fent cura del nostre 
patrimoni i del medi ambient, 
riu Albaida, Salines, via verda, 
la serra Valiente, accedir a 
una bona educació i cultura, 
gaudir de bons espectacles i 
festes, que les associacions 
puguen desenvolupar les seues 
activitats que eixamplen el 
nostre horitzó vital, que la gent 
que tinga dificultats estiga atesa 
pels nostres serveis públics, 
que totes les persones es 
senten orgulloses del seu poble 
i puguem transmetre’l millor als 
que vindran.

Crec que la gent de Manuel 
sabrà valorar el que hem fet 
a pesar de les dificultats 
que hem hagut d’afrontar. 
Tenim projecte per al nostre 
poble, som gent treballadora i 
honesta, coneguem millor els 
procediments i els recursos de 
les administracions públiques i 
el que vos puc prometre és, que 
el trellat, el no estirar el braç més 
que la màniga, serà sempre la 
nostra manera de fer les coses.

Volem un bon ambient al poble, 
on les xicotetes aportacions 
positives de cadascú, als 
diferents àmbits, raonant,  
(sense sembrar zitzània) ens 
ajuden a millorar col·lectivament.
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Abans d’accedir al govern de 
l’Ajuntament, ja sabíem de tres 
greus problemes que hauríem de 
fer front:

1.
El femer amb gats i rates en què 
s’havia convertit l’antiga via.

2.
La sentència de la Serreta 
(ja portem pagats més de 
1.300.000,00 euros)

3.
El gran projecte de les Salines 
(alberg, hotel rural, tallers 
d’oficis...) que allí estava parat i 
la concessionària sense fer res ni 
pagar el cànon. 

I a la solució d’aquests 
problemes ens comprometérem 
i que la ciutadania de Manuel 
no ho sofriria amb una pujada 
d’impostos. (Més de 8 anys 
sense tocar els impostos).

Els problemes que
havíem de resoldre

Fallo que anul·la la concessió de la Serreta i 
conseqüentment obliga a indemnitzar.

Som molt 
de Manuel.
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Només fer-se càrrec Compromís 
de l’alcaldia de Manuel, ens avisa 
la Conselleria d’educació que 
com no s’han fet les actuacions 
necessàries per dotar a 
l’escoleta infantil dels mitjans 
adequats, hem de tancar-la.

 A aquest problema es va 
entregar, la aleshores regidora 
d’Educació i actual alcaldessa 
Pura Atienza, amb els resultat de 
mantindre l’escoleta, fer-li unes 
obres de millora, que els pares 
pogueren accedir al bo infantil, 
posteriorment la gratuïtat per 
als de 2 a 3 anys, i actualment 
a la xarxa d’escoletes de la 
Generalitat i gratuïta totalment. 
També s’ha facilitat la conciliació 
familiar amb les escoletes 
d’estiu, pasqua i nadal a les que 
un nombrós grup de xiquets i 
xiquetes s’ha apuntat. 

Els treballadors de la brigada 
municipal ens presentaren un 
paper amb un munt d’hores 
extres que se’ls devia. Hagueren 
d’agafar-se molts dies de 
vacances per compensar-ho, 
deixant en mínims els serveis de 
la brigada.

Al carrer Àngel a l’altura de Dean 
Songel es va fer un forat en 

terra que cabia un autobús. Les 
bombes de la caseta de Faldeta, 
que devien alleugerar la pressió 
de l’aigua del col·lector general 
quan plovia molt, no havien 
funcionat mai. 

Només entrar a l’Ajuntament 
haguérem de buscar diners per 
pagar el concurs de pas dobles. 
Conscients de la importància de 
l’Agrupació musical per al poble, 
es varen fer els tràmits per pagar 
el que es devia i sol·licitàrem 
una subvenció per arreglar un 
poc la casa de la música, noves 
finestres, pintar, posar ascensor, 
que pareix mentida que un edifici 
públic no complira les normes 
d’accessibilitat. L’ascensor dels 
jubilats sembla que tampoc 
complia la normativa.

L’anterior arquitecte municipal 
ens va presentar una factura de 
30.000 euros per un projecte 
que li encomanà l’anterior 
corporació sense cap tràmit 
legal i que no servia per a res. 

Ja acabant la primera 
legislatura de Compromís, 
una altra sorpresa que podia 
haver sigut tragèdia. Tota la 
paret del frontó-trinquet 
es va desplomar. L’interés 

Les sorpreses

immediat que es va prendre el 
president de la Diputació va fer 
que en la nova corporació es 
reconstruira, doncs la subvenció 
extraordinària era per reposar 
les instal·lacions a la situació 
anterior.

L’auditori municipal també va 
acabar donant-nos una altra 
sorpresa. Ja feia temps que 
s’estava pensant en reformar 
l’escenari perquè quan hi havia 
actuacions de la banda, el so no 
fluïa bé cap a fora de l’escenari. 
Els focus eren molt difícils de 
reposar per la gran altura a la que 
estaven i la possibilitat de posar 
decorats era complicada. Es volia 
arreglar allò un poc, per suplir 
aquestes carències i donar-li 
un poc més d’ús al llarg de l’any. 
La sorpresa va vindre quan els 
tècnics municipals informen, que 
l’auditori no reuneix els requisits 
de seguretat que un local públic 
ha de tindre. No que no els 
reuneix ara perquè ha canviat la 
normativa, no, no els ha reunit 
mai. Que no ha tingut mai 
llicència d’obertura. La broma 
costarà més de 400.000 euros i 
dos anys sense usar-lo. 
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En el mes de juliol (a penes 
un mes després de prendre 
possessió el nou Ajuntament) 
l’alcalde es dirigeix a l’ADIF 
dient-los que tenen molt poca 
vergonya. Que s’enduguen tot 
el que tinga alguna cosa de 
valor i que ens deixen el femer 
que ens han deixat al mig del 
poble. Immediatament es van 
posar a tall de raó i es va signar 
un conveni de cessió per 20 
anys, sense cap cost per a 
l’Ajuntament. Una subvenció 
de la Diputació es va destinar 
immediatament per arreglar 
la part més deteriorada de 
la via i amb posterioritat una 
actuació de la Conselleria es va 
ocupar d’arreglar tot el tram que 
faltava. Després es va posar la 
il·luminació. Actualment està 
adjudicada ja l’obra de Xàtiva 
fins a Carcaixent que serà una 
gran millora cap a la mobilitat 
sostenible. Això és completarà 
am una inversió amb recursos 
municipals d’un parc i zona 
d’esplai cap al final del tram urbà 
de la via verda. 

Abordant 
els problemes

L’espai dotacional de la 
Serreta, piscina i zona de picnic 
i bar, també han sigut objecte de 
moltes millores i també l’estalvi 
en llum al deixar de pagar el 
consum del pou privat que li 
donava aigua a la piscina.

El comerç local també és una 
gran preocupació dels governs 
de Compromís. Les campanyes 
nadalenques amb el sorteig de 
bons de compra als comerços 
del poble. La decoració amb 
plantes de totes les entrades de 
comerços i bars del poble. Més 
il·luminació nadalenca. I més 
coses que anem a fer, perquè 
creguem que el comerç local 
és la vida del poble i que cal 
protegir-lo front al poder de les 
grans superfícies.

També s’hagué de prendre 
una decisió a primera vista 
prou impopular. Per Pasqua, 
un any es va tractar d’ordenar 
l’aparcament dins l’esplanada 
de les Salines, però finalment 
es va veure que calia aplicar la 
normativa de paratges naturals 

i que no poguera entrar cap 
cotxe. Les obres de recuperació 
de la zona de l’ullal, la millora 
d’accessos en cas d’incendi 
també han sigut actuacions 
importants.

 La pista coberta del poli va 
ser també una actuació de la 
primera legislatura. Caldrà baixar 
un poc els laterals, però l’obra 
més grossa ja està feta. I moltes 
millores al poliesportiu s’han dut 
a terme de la mà del regidor Paco 
Micó.

Som molt 
de Manuel.



8

Les preocupacions
Que Manuel tinga un ambient 
festiu i cultural per a tots 
els gustos i edats és una 
preocupació dels governs de 
Compromís. L’aprofitament de la 
Riba per a actuacions musicals, 
de teatre i cinema. El grup de 
teatre Erasmus, l’òpera i el 
sosteniment de les actuacions 
teatrals en temps de pandèmia, 
amb totes les mesures de 
seguretat, no ha estat fàcil, 
però les nostres regidores 
Toya i Esther s’han volcat en 
fer de Manuel un referent amb 
actuacions com la Fúmiga o 
l’actuació de la companyia 
Maduixa amb l’obra Migrare.

Les rutes culturals i 
mediambientals han apropat 
a forasters i veïns el nostre  
patrimoni. Pau Martínez i Jose 
Luís han fet de guies explicant 
els valors naturals, històrics de 
la séquia Comuna, del riu Albaida 
i de les Salines, la casa Estruch, 
casa gran i església.

Més relleu a la festa de la fireta, 
el nostre porrat, amb l’acte 
de la solta de l’aigua, major 
organització en les paradetes 
i atraccions i  unacte de 
benvinguda dels nous nascuts.

La biblioteca i centre juvenil 
ha tingut molta activitat duta a 
terme per les dues treballadores 
municipals, amb les directrius de 

l’alcaldia i regidores de cultura i 
joventut. Xiquets, joves i adults 
han pogut gaudir dels diferents 
tallers, encontres, cinema, 
sessions del club de lectura.

Els jubilats han sigut un 
objectiu important per a 
nosaltres: fer més accessible el 
seu local i el consultori metge, 
renovar les finestres i els tallers 
de gimnàstica i d’activar la ment.

L’atur a Manuel s’ha combatut 
amb totes les ajudes que han 
eixit per al sector agrícola i 
zones rurals. Els joves han pogut 
accedir als programes avalem 
joves i de dones. Les xicotetes 
empreses i autònoms han 
tingut ajudes del pla resistir per 
sostindre l’activitat econòmica 
en la pandèmia. 

En medi ambient, l’aposta pel 
sistema del porta a porta, amb 
prudència, i que es vol estendre 
a tot el poble, ha permès que 
Manuel tinga la taxa més baixa 
per tractament de residus. 
S’han posat plaques solars 
a l’Ajuntament, i  seguirem 
invertint i promovent les 
comunitats energètiques 
locals, perquè la gent amb 
menys recursos pague menys 
per la llum. S’han minorat 
els impostos. I no s’ha parat 
de sol·licitar ajudes en totes 
les convocatòries per a les 
corporacions locals. Sol·licituds 
que requereixen de projectes 
tècnics, memòries, exposició 
de motius, perquè normalment 
es concorre en competència 
competitiva amb altres.

S’ha de dir que el govern 
del Botànic ha millorat 
molt el finançament dels 
xicotets municipis i això 
ens ha permès fer un 
munt d’obres al poble, 
renovació de voreres i 
pujada del Pla de l’Abat, 
millorar l’accessibilitat al 
Poliesportiu, Urbanització 
de darrere les escoles, 
millora de camins, obres 
del cicle hidràulic, rampa 
pel carreró de la Muda, 
ampliació espai de la 
biblioteca, substitució 
de bombetes per leds, 
obres per a la prevenció 
d’incendis a les Salines. I 
també mantenir el suport a 
les associacions del poble, 
música, festers, moros i 
cristians, volta a peu. Dur 
a terme les campanyes 
de foment de la salut 
i d’animació juvenil, 
redacció del pla urbà per al 
futur de Manuel, redacció 
de vies ciclopeatonals de 
connexió amb Senyera, 
Castelló, Santjoanet i 
l’Énova. Els serveis socials 
també han sigut una 
prioritat dels governs 
de Compromís, fent un 
seguiment del serveis 
i professionals que des 
de la Mancomunitat la 
Comuna es presten.

Volem continuar 
millorant les condicions 
de vida de  Manuel, 
perquè creguem en 
la gent, en la seua 
capacitat de créixer 
personalment en un 
entorn compartit 
millor, sa, alegre i culte. 


